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Als bijlage dezes treft D aan het ^a^port dat door 
een groep van onafhankelijke deskundigen onder voor
zitterschap van de heer D.?. Spierenburg is opge
steld op verzoek van de Europese Commissie inzake een 
hervorming van de Commissie van de Europese Gemeen
schappen en haar diensten, alsmede een korte samen
vatting en commentaar her rapport. 

Het rapport munt uit door een buitengewone helderheid 
Eet is te hopen dat de Europese Commissie, die erover 
zal spreken tijdens het a.s. weekend in de Ardennen, 
op een zelfde heldere wijze follow-up zal geven aan 
de voorstellen van de Commissie Spierenburg. 

Enige standpuntbepaling van Nederlandse kant zal pas 
kunnen worden inaenomen nadat bekend is aeworden 
welke gevolgen de Commissie aan het rapport denkt te 
geven. Wel kan nu reeds worden opgemerkt dat het wen
selijk lijkt dat zowel het overleg van de Ministers 
van Buitenlandse Zaken tijdens het Gymnich-weekend 
als de Europese Raad in Dublin aandacht aan de voor
stellen zal besteden. 
Daarbij lijken twee onderwerpen het meest van belang 
- het terugbrengen van het aantal Commissarissen tot 

één per lidstaat, 
- de reorganisatie van de diensten van de Commissie. 
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Rapport Spierenburg 

Het rapport is ingedeeld in drie onderdelen: 
- Algemene opmerkingen, rol van de Commissie 
- Organisatie en structuur van de Commissie zelf 
- Administratief beleid. 

Na enige inleidende opmerkingen inzake de functies van 
de Commissie en de prestaties die in het verleden zijn 
verricht, komt het rapport in paragraaf 16 tot een wei
nig verhullende omschrijving van de situatie: 

"Wij hebben vastgesteld dat er een zeker gebrek 
aan cohesie in de Commissie bestaat en een on
evenwichtige verdeling van de portefeuilles, dat 
er onvoldoende coördinatie is tussen de topambte
naren, een slechte spreiding van personeel over 
de directoraten-generaal en een onvoldoende loop
baanstructuur voor de ambtenaren van de Commissie. 
Het komt erop neer dat de Commissie bestuurd 
wordt op een wijze en met technieken die in de 
huidige omstandigheden ongeschikt zijn en dat na 
verdere uitbreiding nog meer zullen zijn." 

In hoofdstuk II wordt nadrukkelijk gewezen op de rol 
van de Commissie als initiatiefnemer. Deze moet meer 
in een politiek perspectief worden geplaatst middels een bij 
het Europees Parlement in te dienen werkprogramma. 
Vervolgens wordt erop gewezen dat de porte
feuilles van de Commissarissen onevenwichtig zijn ver
deeld en dat eigenlijk het aantal Commissarissen te 
groot is gezien de hoeveelheid werk die moet worden ver
richt. Daarom stelt de Commissie Spierenburg voor 
het aantal Commisarissen terug te brengen tot tien per 
1 januari 1981. Na de toetreding van Portugal en Spanje 
zou dit aantal tot twaalf kunnen groeien. 
De voordelen die hieruit voortvloeien zijn dat alle Com
missarissen dan een full-time job kunnen hebben 
en dat binnen een dergelijk compacter orgaan een betere 
collegialiteit (par. 29) kan worden gewaarborgd. 



Bovendien meent het rapport dat een betere coördinatie 
op politiek niveau moet worden verzekerd (par. 36). 
Daarvoor zouden voorzitter en - slechts één - vice-voorzit-
ter belast moeten worden met een coördinatie tussen 
de verschillende Commissarissen. Hiervan is op dit 
moment niet altijd sprake. 
Hoewel het rapport erkent dat er bezwaren zijn in te 
brengen tegen het terugbrengen van het aantal Commis
sarissen, meent het toch dat deze minder zwaar wegen 
dan de voordelen. 

Voor wat betreft de voorgestelde structuur van de Com
missie en het eveneens te reduceren aantal 
directoraten-generaal zij verwezen naar pagina 15 
en 16 van het rapport. 

Commentaar 

De gedachten die in het rapport worden ontwikkeld 
verdienen in algemene zin steun. Aangezien het terug
brengen van het aantal Commissarissen ook voorgesteld 
wordt in het rapport van de Wijzen, zal de Europese Raad 
zich in november zeker over deze problematiek moeten 
uitspreken. Bezwaren ertegen zullen eerder van de 
grote dan van de kleine landen gehoord worden. 
In eerste instantie leek het er overigens op dat ook 
de grote lidstaten wel te vinden waren voor een terug
brengen van het aantal Commissarissen ten koste van 
hun tweede Commissaris. Indien evenwel uiteindelijk 
toch de bezwaren bij deze grote lidstaten te zwaar 
zouden blijken te wegen, verdient het wellicht de 
voorkeur om,in plaats van weer terug te vallen tot 
twee per grote lidstaat met ieder een eigen portefeuille, 
over te gaan tot de instelling van zgn. junior-Commis
sarissen. Deze Commissarissen zouden geen eigen 
bevoegdheid krijgen, maar worden toegevoegd aan een van 
de andere Commissarissen. Op deze wijze zou immers een 
verbetering van het functioneren van de Commissie kun
nen worden verzekerd. 



Voor wat betreft het functioneren van het administra

tief apparaat kunnen de hierna volgende elementen ge

noemd worden,die door de commissie Spierenburg als 

verbetering worden voorgesteld. 

De positie van de directeuren-generaal dient te worden ver

sterkt (par. 52). Zij zullen meer leiding moeten geven over 

het onder hen ressorterende DG en beter coördinerend 

moeten optreden met andere DG's. Deze rol wordt, naar 

het oordeel van Spierenburg, thans in veel te sterke 

mate vervuld door de kabinetten. Deze bereiden niet 

alleen formeel de Commissievergaderingen voor, maar 

brengen ook allerlei wijzigingen aan in dossiers zonder 

voorkennis van DG's, hetgeen de coördinatie van het be

leid niet bevordert. 

Evenals het aantal Commissarissen zal ook het aantal 

DG's, directeuren en afdelingshoofden aanzienlijk dienen 

te worden teruggebracht (par. 57). De huidige organisatie

structuur is in hoge mate bepaald door toevalligheden 

en niet door beleidsmatige overwegingen. 

Binnen de DG's moet de kwaliteit van het management 

worden verbeterd en moet veel meer op basis van werk-

programmering worden gewerkt. 

De mobiliteit van het personeel moet worden verhoogd 

en het moet mogelijk worden dat in een carrière in 

verschillende DG's wordt gewerkt. In de praktijk is 

dit nauwelijks het geval. 

Er zou meer ruimte moeten worden geschapen voor het 

aanwerven van personeel van buiten. Tegenwoordig is 

dat alleen mogelijk voor de Al en de A2 rangen, maar 

Spierenburg is van mening dat b.v. 20% van de A3 

rangen ook van buiten geworven zou moeten worden. De 

voornaamste reden hiertoe is verhoging van de kwali

teit en de noodzaak tot voldoende vers bloed van bui

ten . 



Bij de Gemeenschappen werkzaam personeel zou een 
betere loopbaanplanning moeten krijgen. 

Concreet worden de volgende voorstellen gedaan: 
a. werving van A3-personeel van buiten; 
b. werving van A8 - A4-personeel alleen in de laag

ste rangen via algemeen vergelijkende vooronder
zoeken ; 

c. toelaten op adhoc-basis van A4/5-personeel voor 
tijdelijke banen van twee tot maximaal vijf jaar. 
Deze functionarissen moeten niet de mogelijkheid 
hebben om later alsnog vaste ambtenaar te worden. 

Om voor al deze maatregelen de nodige ruimte te schep
pen zouden speciale afvloeiingsregelingen moeten wor
den overwogen. 

Commentaar 

De ideeën die in het rapport ontwikkeld worden, ver
dienen in algemene zin de hartelijke steun van Neder
land. Het rapport geeft een goede analyse van de pro
blemen waar de Commissie thans mee worstelt en geeft 
oplossingen aan die ingrijpend genoeg zijn om resul
taten af te werpen, maar aan de andere kant ook weer 
niet het hele Commissie-apparaat ondersteboven gooien. 
De vraag is echter of de maatregelen toch al niet te 
drastisch zullen zijn om genade te vinden binnen de 
Commissie zelf, die daarover a.s. weekend in de Arden
nen vergadert. 
De elementen van aanwerving van buiten in de hogere 
rangen zullen ongetwijfeld op heftig verzet stuiten van de 
ambtenarenbonden. Om te voorkomen dat de discussie 
over al deze voorstellen te zeer zou uitmonden in een 
werkgevers - werknemers tegenstelling zonder voldoende 
te letten op het noodzakelijke goed functioneren 
van de Commissie, lijkt het gewenst dat de Europese 
Raad in Dublin de gelegenheid krijgt enige neer 



algemene, politieke impulsen te geven tot de hervorming 

die in dit rapport wordt voorgesteld. Dit teneinde de 

kans van obstructie door de ambtenarenbonden 20 klein 

mogelijk te doen zijn. Daarbij moet natuurlijk wel de on

afhankelijke positie van de Commissie gewaarborgd blij

ven . 

Voor het Nederlandse beleid t.o.v. het personeel in 

Brussel heeft het rapport ook consequenties. 

In de eerste plaats zal vanuit Nederland actief 

moeten worden bevorderd dat Nederlanders in aanmerking 

zullen willen komen voor de tijdelijke detachering bij 

de Commissie. De vraag stelt zich dan of de huidige 

detacheringsregeling, die slechts enige formele garan

ties geeft inzake pensioenrechten e.d. maar weinig zeker 

heid biedt voor wat betreft de voortzetting van de 

carrière in Nederland, moet worden veranderd. 

In de tweede plaats zal Nederland de voorstellen die 

de Commissie Spierenburg doet inzake vervroegde 

uittreding (laatste pagina van het rapport) vanuit 

de algemene politieke overweging moeten beschouwen 

en niet in de eerste plaats vanuit de optiek van 

Binnenlandse Zaken om te bewerkstelligen dat de 

Europese ambtenaren niet te zeer via allerlei rege

lingen in de watten worden gelegd. 


